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İqlim dəyişmələri ilə qlobal mü-
barizə 1992-ci ildə İqlim əyişmələ-
ri üzrə ərçivə onvensiyasının 
qəbul edilməsindən sonra başlayıb. 
Rio-de- aneyro şəhərində imzalanan 
3 əsas konvensiyadan biri məhz İqlim 

əyişmələri üzrə ərçivə onvensi-
yası olub. Sonradan bu konvensiya 
əsasında ioto Protokolu qəbul edilib, 
2015-ci ildə isə Paris Sazişi təsdiqlə-
nib. Həmin sənədlərdə əsas hədəf və 
öhdəliklər müəyyənləşdirilib. 

Bu məqamda onu da bildirim ki, hələ 
bundan əvvəl, 1 -ci ildə BMT-nin Ətraf 
Mühit roqramı və BMT-nin Ümumdünya 
Meteorologiya Təşkilatı İqlim Dəyişmələ-
ri üzrə ökumətlərarası anel adlı elmi 
əsaslı bir qurum yaratmışdı. aris Sazişin-
də vurğulanan sənayedən əvvəlki dövrdə 
1 –1 -cü illər  istixana qazları emis-

siyalarının azaldılması, başqa sözlə, tem-
peratur artımının 1, -  dərəcə həddində 
saxlanılması məhz İqlim Dəyişmələri üzrə 

ökumətlərarası anelin elmi qiymətlən-
dirmələri əsasında müəyyən olunmuşdu. 

Qeyd edim ki, aris Sazişi ölkələrin 
qarşısında hər zaman istixana e ekti qaz-
larının azaldılması ilə bağlı hədəfləri və bu 
istiqamətdə həyata keçiriləcək layihələri 
yeniləməyi mühüm vəzifə kimi qoyub. 
Bununla da  ildən bir nəzərdə tutulan 
məqsədlər zamanın tələbinə əsaslanılaraq 
yenilənib. 

İqlim Dəyişmələri üzrə ökumətlər- 
arası anelin sonuncu hesabatında -ci 
ilə qədər 1,  dərəcənin saxlanılması üçün 
xalis sıfır emissiya hədəfinə nail olunması 

müəyyənləşdirilib. Xalis sıfır emissiya 
hədəfi atılan istixana qazı emissiyalarının 
müxtəlif vasitələrlə yaşıllıqlar və meşələr  
udulması, tutulması və saxlanmasını əhatə 
edib. Beləliklə, atmosferə əlavə istixana 
qazları buraxılmadığından temperaturun 
artması, yəni istixana e ektinin güclənmə-
sinin qarşısının alınması şərtləndirilib. Şü-
bhəsiz ki, yalnız bu yolla, sırf elmi əsasla 
1,  dərəcə hədəfinə çatmağın mümkünlü-
yü qəbul edilib. 

eri gəlmişkən, elmə məlumdur ki, 
sulfidli qazlar turş yağışlar əmələ gətirir. 
Avropada və Şimali Amerikada geniş ya-
yılan bu yağışlar meşələri, şirin su höv-
zələrindəki canlı aləmi məhv edir, kənd 
təsərrüfatı məhsullarının keyfiyyətini və 
məhsuldarlığını aşağı salır. avaya zərər-
li maddələrin daxil olmasının qarşısını 
almaq bu gün istehsal texnologiyasının 
daha da təkmilləşdirilməsini və müasir 
avadanlıqlardan düzgün istifadə olunma-
sını ön plana çəkir. Qeyd edək ki, yaşıl-
lıqlar da atmosferin tənzimlənməsində 
mühüm rol oynayır. Təkcə bunu demək 
kifayətdir ki, bir hektar meşə sahəsi bir 
ildə 1  min kubmetr havanı zəhərli mad-
dələrdən təmizləyir və 1 –  tona yaxın 
karbon qazı udur.

Xatırladım ki, Azərbaycan -cu ilə 
qədər 1 -cı illə müqayisədə istilik e ek-
ti yaradan qazların emissiyasının  faiz 
azaldılması öhdəliyini götürüb. -ci ilə 
qədər isə bu göstəricinin 4  faiz azaldılma-
sı qarşıya hədəf qoyulub. 

-ci ildə bütün ölkələr həmin öh-
dəlikləri yeniləməlidirlər və İqlim Dəyiş-
mələri üzrə ökumətlərarası anelin əldə 
etdiyi uğurlar da bu zaman nəzərə alınma-

lıdır. Burada fərqli ölkələrin müxtəlif mə-
suliyyətləri var və bu, aris Sazişində də 
öz əksini tapıb. əni inkişaf etmiş ölkələr-
lə inkişaf etməkdə olan ölkələrin məsuliy-
yətləri fərqlidir. aris Sazişində öhdəliklər 
və fərqlər məhz inkişaf etmiş və inkişaf 
etməkdə olan ölkələr olaraq fərqləndirilir. 
Emissiya həcminə görə isə fərqləndirmə 
yoxdur. Çünki bu gün İqlim Dəyişmələri 
üzrə ökumətlərarası anelin hesabatları-

na görə, sənayedən əvvəlki dövrlə müqa-
yisədə artıq temperaturun 1,1-1,  dərəcəyə 
qədər artımı baş verib. Bu isə o deməkdir 
ki, inkişaf yolu keçmiş və hazırda inkişaf 
etməkdə olan ölkələrin istilik e ekti yara-
dan qazların emissiyasının artmasında mə-
suliyyəti daha çoxdur.

Azərbaycanda keçiriləcək CO -un 
əsas mövzularından biri də məhz iqlim 
maliyyəsi ilə bağlı olacaq, başqa sözlə, 
maliyyə vəsaitlərinin ötürülməsi ilə bağ-
lı öhdəliklər müəyyənləşdiriləcək. Bu 
baxımdan inkişaf etmiş ölkələrin illik əsas-
da müəyyənləşdirilən bir maliyyənin, eyni 
zamanda, texnologiyanın inkişaf etməkdə 
olan ölkələrə ötürülməsini gerçəkləşdir-
mək və beləliklə, 1,  hədəfinə çatmaq və 
ya temperatur artımını həmin səviyyədə 
məhdudlaşdırmaq qarşıya önəmli vəzifə 
kimi qoyulacaq.

ikrimcə, 1,  hədəfinə çatmaq və ya 
temperatur artımını həmin səviyyədə məh-
dudlaşdırmaq üçün ən başlıca yol texno-
logiyanın əldə olunması ilə bağlıdır. Çünki 
inkişaf etmiş ölkələrdə texnologiyanın in-
kişafı daha sürətlə baş verir. akin inkişaf 
etməkdə olan ölkələrdə və ya az inkişaf 
etmiş ölkələrdə texnologiyalara əlçatanlıq 
nisbətən fərqlidir. Emissiyaların daha az 
atılması üçün vurğulandığı kimi, texno-
logiyaların əlçatanlığına nail olmaq zəruri-
dir. Bu baxımdan da inkişaf etmiş ölkələrin 
öz öhdəlikləri var.
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Qlobal iqlim savaşı: Berlindən 
Bakıya uzanan ekoloji cəbhə

Qarabağ gözəldir,  
həm də təmiz olacaq

zad edilmi  ərazilərdə ullan ı  
emalı li nları yaradılır

Qarabağ və ərqi Zəngəzurda sürətli bərpa-yenidənqurma işləri aparılır. 
Regionda infrastruktur yenidən qurulur, sənaye, aqrar və turizm müəssisələri 
yaradılır. oğma yurd yerlərinə dönən əhalinin məşğulluğu təmin edilir. ə-
ticədə, bölgədə məskunlaşan, işləyən və həmin ərazilərə səfər edən şəxslərin 
sayı da getdikcə çoxalır. Təəssüf ki, bir çox hallarda ölkəmizin bu füsunkar 
guşələrinə laqeyd münasibət bəslənilir, sanitariya-gigiyena tələblərinə əməl 
olunmur, zibil, tullantılar urnalardan kənara atılır. u da ətraf mühitin çi-
riklənməsi, bir sıra ekolo i problemlərin yaranması ilə nəticələnir. elə halda 
isə həmin tullantıların müasir təcrübəyə uyğun idarə olunması və onlardan 
xammal kimi təkrar istifadə edilməsi zərurəti ilə üzləşilir. 

Ekoloq, çoğrafiya üzrə fəlsəfə dokto-
ru Firuzə Ağayeva bu barədə dedi: 

– Ölkəmizdə iqtisadi inkişaf ekoloji 
təmiz texnologiyaların tətbiqi, təmiz enerji 
mənbələrindən istifadə, tullantıların tək-
rar emalı və çirklənmiş ərazilərin bərpası 
sahəsində aparılan fəaliyyətlə sıx bağlı-
dır. Bu məqsədlə azad olunmuş ərazilər-
də poliqonlar yaradılır. əmin poliqon-
ların sahələri də kifayət qədər böyükdür. 
Məsələn, Ağdam tullantı poliqonu 1  hek-
tar, Şuşa Xocalı , açın və əlbəcər po-
liqonları hər biri 1  hektar, Qubadlı, Cəb-
rayıl, Tərtər və üzuli poliqonları isə hər 
biri  hektar ərazidə inşa edilir. Zəngilanda 
isə 1  hektar ərazidə ötürücü məntəqənin 
yaradılması nəzərdə tutulur. 

 Məişət tullantıları üçün yaradılan 
meydançalarda onların çeşidlənməsi 
aparılacaq, sonra təkrar emala verilə-
cək. u barədə nə deyə bilərsiniz

– Doğma yaşayış məntəqələrinə köçən 
keçmiş məcburi köçkünlərin sayı getdikcə 
artır. Bu da məişət tullantıları həcminin 
çoxalmasına öz təsirini göstərir. axtında 
onun idarəedilməsi isə öz həllini tapmalı-
dır. Əks halda, məişət tullantıları həcminin 
davamlı olaraq genişlənməsi ətraf mühitin 
çirklənməsinin artmasına səbəb olur. Buna 
görə də yaşayış məntəqələrinin müvafiq 
yerlərində meydançaların yaradılması 
nəzərdə tutulur. əmin sahələrdə toplanan 
məişət tullantılarının yaş və quru olmaqla 
çeşidlənəcəyi, kağız məmulatlarının, elə-
cə də plastik kütlədən olan tullantıların 
ayrı yığılacağı planlaşdırılır. Burada əsas 
məqsədlərdən biri də plastik tullantıların 
çeşidlənməsi və təkrar emala verilməsidir. 

Bu prosesdən sonra yararsız məhsul-
lar utilizasiya olunması üçün Ekologiya 
və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin müəyyən-
ləşdirildiyi məişət tullantıları poliqonuna 
daşınıb yandırılaraq yaşayış evlərinin qız-
dırılmasında istifarə ediləcək. Bununla da 
təbiətin çirklənməsinin qarşısı alınacaq. 

Müəyyən olunmayan yerlərdə bu tullantı-
ların atılması, saxlanılması və basdırılması 
isə qadağan ediləcək. Atmosfer havasına 
zərərli təsir göstərən istehsal və məişət tul-
lantılarının xüsusi qurğular olmadan yan-
dırılmasına icazə verilməyəcək.

Onu da qeyd edim ki, təhlükəli isteh-
salat və məişət tullantılarının, habelə təh-
lükəli tibbi tullantıların nəqliyyat vasitələ-
rində daşınması qaydası bu sahədə mövcud 
olan dövlət standartları və normativləri 
əsasında həyata keçiriləcək.

 Azad olunmuş ərazilərdə tullantı 
materiallarının təkrar istehsala qayta-
rılması fikri varmı

– Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonlarında tikinti-söküntü tullantıları-
nın təkrar emalına başlanılıb. Tullantıların 
təkrar emalı ilk olaraq Ağdam rayonunda 

əngərli kəndi  həyata keçirilir. Artıq 
ilk tikiləcək yaşayış məntəqələrində emal 
avadanlıqları quraşdırılır. Ərazidəki tullan-
tılar, dağıdılmış tikililərin qalıqları təkrar 
emal olunur. Əldə edilən materiallardan 
tametaltı özül kimi istifadə edilir. Eyni za-
manda, tullantı materiallarının təkrar isteh-
salata qaytarılaraq yol yataqlarının tikinti-
sində istifadəsi mexanizmi tətbiq olunur. 
Bu, həm ekoloji, həm də iqtisadi səmərə 
sayılır. 

Bütün Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
bu üsuldan istifadə olunmaqla əldə edilən 
sıfır tullantı yolu ilə ərazilər təmizlənəcək, 
1  milyonlarla kub dağıntı tikinti materi-
alına çevriləcək. Azad olunmuş ərazilərdə 
tullantı sularının səmərəli idarəsi məqsə-
dilə yağış, drenaj sularının toplanması 
şəbəkəsi qurulacaq. Təmizlənmiş tullantı 
suları təkrar istifadəyə yönəldiləcək, xü-
susilə yaşıllıq ərazilərinin suvarılmasında 
istifadə ediləcək. 
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Asiya İnkişaf Bankı Azərbaycanın  
etibarlı maliyyə tərəfdaşıdır

u urum  ildə lkəmizə  milyard d llar sərmayə yub
Asiya İnkişaf ankının ener i üzrə baş direktoru Priyantha Vi ayatunqa 

Azərbaycanın ener i keçidi və onun genişləndirilməsi üçün strate i inkişaf 
prioritetlərini, o cümlədən ölkədə “yaşıl” dəhlizlərin planlaşdırılmış inkişa-
fı, bərpaolunan ener i infrastrukturu, ener i şəbəkəsinin genişləndirilməsi və 
dekarbonizasiya məsələlərini müzakirə etmək üçün Azərbaycanda səfərdə 
olub.

Maliyyə naziri Samir Şərifov, hökumət 
rəsmiləri və digər aidiyyəti qurumların 
rəhbərləri ilə görüşlər keçirən qonaq Azər-
baycanın enerji keçidini sürətləndirmək 
üçün hökumətin prioritetlərini yüksək qiy-

mətləndirib. “Asiya İnkişaf Bankı ilə Azər-
baycan arasında tərəfdaşlığın  illiyini 
qeyd etdiyimiz vaxtda bank ölkənin inkişaf 
məqsədlərinə dəstək olmaq öhdəliyini bir 
daha vurğulayır”, – deyə o, bildirib.

Son  ildə AİB Azərbaycanın ener-
ji sektoruna 1,  milyard dollar sərmayə 
qoyub. -cu ilə qədər Azərbaycanda 
bərpaolunan enerjinin payının  faizə 
çatması, həmçinin, “yaşıl” dəhlizlərin in-
kişafı, o cümlədən Xəzər dənizinin sualtı 
kabel layihəsi, elektrik ötürücü və paylayı-
cı şəbəkələrin gücləndirilməsi və enerjinin 
genişləndirilməsi kimi əsas strateji priori-
tetlər Azərbaycan və AİB-in gələcək tərəf-
daşlığının əsasını təşkil edəcək.

Baş direktorun hökumət rəsmiləri ilə 
görüşü zamanı AİB-in birgə maliyyələş-

dirdiyi Azərbaycanda ilk bərpaolunan 
“yaşıl” enerji layihəsi olan  meqavatlıq 
“Qaradağ” ünəş Enerjisi Stansiyasının 
istifadəyə verilməsini, eləcə də gələcəkdə 
tamamlanacaq 1 qiqavatlıq günəş və külək 
layihələri müzakirə edilib.

Bank rəhbəri CO  tədbirinin keçi-
riləcəyi əsas məkan olan Bakı Olimpiya 
Stadionunun yaxınlığında, Böyükşor gö-
lündə 1  kilovoltluq üzən günəş fotovol-
taik pilot layihəsinin bu yaxınlarda istifa-
dəyə verilməsi münasibətilə Energetika 
Nazirliyini təbrik edib. Qonaq, həmçinin 
Asiya və Sakit Okean regionunun iqlim 
bankı kimi AİB-in noyabrda Bakıda ke-
çiriləcək Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
iqlim sammiti ərəfəsində potensialın güc-
ləndirilməsi də daxil olmaqla Azərbayca-
nın CO -da sədrliyini dəstəklədiyini 
diqqətə çatdırıb. 

Qeyd edək ki, Azərbaycanın 1 -cu 
ildən əməkdaşlıq etdiyi Asiya İnkişaf 
Bankı ölkəmizdə dövlət və özəl sektora, 
o cümlədən nəqliyyat, enerji, səhiyyə və 
kənd təsərrüfatı sahələrinə  milyard dol-
lardan çox vəsait ayırıb.
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Azərbaycanın qlobal  
iqlim şə aflıq platforması

MT-nin İqlim əyişiklikləri üzrə ərçivə 
onvensiyası Tərə ər onfransının 29-cu sessiyasının 

( P29) sədri kimi Azərbaycan “ akı qlobal iqlim 
şə a ıq platforması”nı təqdim edib. 

Bunu Bakıdakı “İqlim şəf-
faflığı üzrə yüksək səviyyəli 
dialoq” çərçivəsində Azər-
baycanın ekologiya naziri, 
CO -un müəyyən olunmuş 
prezidenti Muxtar Babayev 
bildirib. Nazir bu gün dünya-
da fəlakətlərin daha tez-tez və 
daha şiddətli baş verdiyini, iq-
lim hadisələrinin bu cür inkişa-
fının ortaq iqlim məqsədlərinə 

uyğun hərəkət etməyə təcili 
ehtiyac olduğunu göstərdiyini 
diqqətə çatdırıb. 

Muxtar Babayev daha son-
ra deyib: “CO -un və iqlim 
dəyişikliyinə qarşı fəaliyyə-
timizin uğurlu olması üçün 

aris Sazişinin bütün müd-
dəaları üzrə əlimizdən gələni 
etməliyik. Şə aflıq bu səylərin 
əsas hissəsidir, həssas icmalar 

arasında qlobal iqlim məqsəd-
ləri ətrafında etimad yaradıl-
malıdır. Ötən il tərəflər bir 
araya gələrək Birləşmiş Ərəb 
Əmirlikləri onsensusuna nail 
oldular. CO -a doğru irə-
lilədikcə 1,  hədəfinə çatmaq 
üçün biz işimizi CO -də ya-
radılan müsbət ruh və impuls 
üzərində qurmalıyıq”.

eni platformanın dünyada 
iqlim şəraitinin yaxşılaşdırıl-
ması məqsədilə atılan addım-
larda şə aflığın təmin olun-
ması üçün qlobal cəmiyyəti bir 
araya gətirəcəyini vurğulayan 
M. Babayev deyib ki, CO  
sədri olaraq vəzifəmiz iqlim 
dəyişikliyi üzrə danışıqlar 
prosesində bütün iştirakçıları 
dəstəkləməkdir: “Son vaxtlar 
biz ada dövlətlərini, o cümlə-
dən ən iri olanı – Avstraliyanı 
ziyarət etdik. içik dövlətlə-
rin, xüsusilə Andorra və Qaya-
na kimi ölkələrin maraqlarını 
da nəzərə alırıq. latformanın 
məqsədi iqlim dəyişikliyi ilə 
bağlı tədbirlər haqqında hesa-
batların şə aflığını artırmaq-
dır”.

Nazir qeyd edib ki, yal-
nız şə aflıq məqsədlərinin 
kollektiv təsdiqlənməsi və 
ikiillik şə aflıq hesabatları-
nın vaxtında təqdim edilməsi 
ilə irəliləyiş mümkündür. O, 
Azərbaycanın CO -da iki-
illik şə aflıq hesabatını təqdim 
edəcəyini diqqətə çatdıraraq 
deyib ki, ölkəmiz bu yolla a-
ris Sazişinin genişləndirilmiş 
şə aflıq sistemində ümumi 
iştirakın artırılmasını qarşı-
sına məqsəd qoyub: “CO  
sədrləri gələcək nəsillər üçün 
iqlim fəaliyyətlərinin şə aflı-
ğını gücləndirmək məqsədini 
daşıyırlar. Bu çərçivədə ink-
lüzivliyi təmin etmək üçün 
tərəfdaşlarla birlikdə müxtəlif 
coğrafi bölgələrdə illik şə af-
lıq hesabatının hazırlığı üzrə 
seminarlar keçirməyə davam 
edəcəyik”.

Xatırladaq ki, Azərbaycan 
4-cü il sentyabrın -də 

BMT-nin -cu Baş Assamble-
yasında qlobal iqlim şə aflığı 
üzrə yüksək səviyyəli dialoq 
təşkil edəcək.


